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»دختران جوان«، پدیده های
چهل و یکمین جشنواره فیلم فجر

مجید صالحی؛ بازیگری که دیر توانایی هایش را در سینما بروز داد

خطر روند بازی در نقش های تکراری برای آقای بازیگر

جشـــنواره چهل و یکم فیلم فجر شـــگفتی و ســـورپرایزهای 
زیادی را برای علاقه مندان به سینما داشت. تعداد فیلم ها 
به نســـبت ســـال های پیش بیشـــتر نبود ولی شگفتی هایی 
کـــه در طول جشـــنواره رقم خورد، چیـــزی از دوره های قبلی 
جشـــنواره کـــم نداشـــت. اصلی تریـــن و مهم ترین شـــگفتی 
جشـــنواره فیلـــم فجـــر به زمـــان اختتامیه و معرفـــی بهترین 
بازیگـــران زن برگشـــت. هنگامـــی کـــه دو دختـــر جـــوان، 
ســـیمرغ های بلورین جشنواره را مال خود کردند تا نام شان 
بـــه عنوان ســـتاره های آینـــده ســـینمای ایران مطرح شـــود. 
از ایـــن منظر، شـــگفتی اول جشـــنواره، دســـتیابی »پردیس 
پورعابدینـــی« به ســـیمرغ بلورین بهتریـــن بازیگر نقش اول 
زن بـــود. پورعابدینـــی در شـــرایطی چنیـــن جایزه  ســـینمایی 
مهمی را کسب کرد که باید با بازیگران مطرح و باتجربه ای 
چـــون ژالـــه صامتـــی و ســـارا بهرامـــی رقابـــت می کـــرد. نکته 
جالـــب اینجاســـت کـــه پورعابدینی بـــرای اولین بار در ســـال 
۱۳۹۸ بـــا بازی در ســـریال »آقازاده« رفتـــن مقابل دوربین را 
تجربه کرد و در فاصله ای ســـه ســـاله به بازی در فیلم مهم 

»غریب« رســـید.
تعـــداد فیلم هـــای ســـینمایی ای کـــه پورعابدینی بـــازی کرده 
هنـــوز به تعداد انگشـــتان یک دســـت هم نمی رســـد و او با 
بـــازی در چهارمین فیلم ســـینمایی اش ره صد ســـاله را یک 
شبه رفت. پورعابدینی متولد ۱۳۷۹ است و 22 ساله.  قطعاً 
بردن این جایزه در این ســـن و ســـال تأثیر بســـیار زیادی در 

آینده اش خواهد داشـــت.
شگفتی ســـاز دیگـــر جشـــنواره ســـارا حاتمی بـــود. حاتمی با 
بـــازی در ســـریال »زخـــم کاری« شـــناخته شـــد. زمان پخش 
ســـریال، کســـی تصور نمی کـــرد ایـــن بازیگر اینقـــدر زود در 
ســـینما بدرخشـــد. حاتمـــی بـــرای بـــازی در »کـــت چرمـــی« 
ســـیمرغ بلورین بهتریـــن بازیگر نقش مکمل زن را کســـب 
کـــرد و بـــرای بـــردن ایـــن جایـــزه مســـیرش ســـخت تر از 
پورعابدینـــی بـــود. حاتمـــی در رقابت بـــا بازیگران ســـتاره ای 
مثل پریوش نظریه، پانته آ پناهی، ســـحر دولتشـــاهی و رویا 
تیموریـــان، ســـیمرغ را به دســـت آورد و همین، اهمیت کار 
او را دوچنـــدان می کنـــد. نکته حائزاهمیـــت دیگر در مورد 
حاتمی به ســـن او برمی گردد. حاتمی متولد ســـال ۱۳۸۴ 
اســـت و ۱۷ سال بیشـــتر ندارد. گرفتن جایزه معتبری در 
این ســـن، بـــرای آن بازیگر ارزش و اعتبار زیـــادی می آورد 
و می توانـــد تضمین کننـــده آینده اش باشـــد. داوران چهل و 
یکمین جشـــنواره فیلم فجـــر در اعتماد کـــردن به بازیگران 
جـــوان عالی عمل کردنـــد. معمولاً داوران در جشـــنواره های 
فیلـــم فجـــر، دست شـــان بـــه دادن جایـــزه بـــه بازیگـــران 
جـــوان نمـــی رود و ســـعی می کننـــد ســـیمرغ ها را به 
دســـت چهره های شـــناخته شده برســـانند. اما 
امســـال رویکـــرد داوران متفـــاوت بـــود و آنهـــا 
بـــا انتخاب شـــان اعتمـــاد  بـــه  نفـــس زیـــادی 
بـــه دو بازیگـــر جـــوان کـــه تـــازه در آغـــاز راهِ 
بازیگری شـــان هستند، دادند. مجموع سن 
دو بازیگـــری که جایزه هـــای بهترین بازیگر 
نقـــش اول و مکمـــل زن را از جشـــنواره 
گرفتند به ۴۰ ســـال هم نمی رســـد. شاید 
پردیـــس پورعابدینـــی و ســـارا حاتمـــی، تا 
مدت هـــا جوان تریـــن بازیگرانـــی باشـــند 
که ســـیمرغ گرفته اند و پدیده شـــده اند.

داوران چهل و یکمین 
جشنواره فیلم فجر 

در اعتماد کردن 
به بازیگران جوان 
عالی عمل کردند. 
معمولاً داوران در 

جشنواره های فیلم 
فجر، دست شان 
به دادن جایزه به 

بازیگران جوان 
نمی رود و سعی 

می کنند سیمرغ ها را 
به دست چهره های 

شناخته شده 
برسانند. اما امسال 

رویکرد داوران 
متفاوت بود و آنها با 
انتخاب شان اعتماد 
 به  نفس زیادی به 

دو بازیگر جوان 
که تازه در آغاز راهِ 

بازیگری شان هستند، 
دادند.

روزبه فکور
رونامه نگار

ایـــن موضوع پس از اکران فیلم »کت 
چرمـــی« در چهل و یکمین جشـــنواره 
فیلم فجـــر بیش از هر زمـــان دیگری 
به چشـــم آمـــد. به طـــوری که بیشـــتر 
سؤالات خبرنگاران در نشست خبری 
فیلم درباره تکراری بودن نقش جواد 
عزتـــی و کلیشـــه شـــدن ایـــن بازیگـــر 
در نقش هـــای مشـــابه بـــود. نگاهـــی 
بـــه فیلم هـــای چند ســـال آخـــر جواد 
عزتـــی به خوبی نشـــان دهنده انتخاب 
نقش هایی کلیشـــه ای توسط او بوده 
اســـت. او زمانی با بازی در نقش های 
مختلف حسابی خودش را به چالش 
می کشـــید و حـــالا چند ســـالی اســـت 
انتخاب هـــای چالش برانگیـــز  از آن 
فاصلـــه گرفتـــه و خـــودش را در چنـــد 
قالب مشـــخص محدود کرده است. 
او بعـــد از بـــازی در فیلـــم »جهـــان بـــا 
مـــن برقـــص« در ســـال 1۳9۷، مـــدام 
در نقـــش آدم هایی شکســـت خورده، 
ویـــران شـــده و عصبـــی بـــازی کـــرده 
اســـت. دامنه تنوع این شخصیت ها 

بـــه این برمی گردد که عزتی در بعضی  
از آنهـــا نقش ناجـــی و در بعضی دیگر 
نقشـــی منفعل  داشته است. بازی در 
چنین نقش هایی از زمان خداحافظی 
جواد عزتی از ســـینمای کمدی بیشتر 
به چشـــم  آمده اســـت. هرچنـــد که او 
در سینمای کمدی نیز به یک فرمول 
ثابـــت برای ایفای نقش رســـیده بود و 
خوشبختانه خیلی زود متوجه موضوع 
شد و با فیلم های کمدی خداحافظی 
کـــرد. بـــا وجـــود هوشـــمندی عزتی در 
خداحافظـــی بموقـــع بـــا نقش هـــای 
تکـــراری کمـــدی، او ایـــن بـــار در دامِ 
نقش های تکـــراری فیلم های جدی و 
جنایـــی افتاد. عزتـــی در »جهان با من 
برقـــص«، »آتابای«، »شـــنای پروانه«، 
»مـــرد بازنده«، »خورشـــید« و ســـریال 
»زخم کاری« نقش هایی با ویژگی ها و 
مختصات شـــبیه به هم داشته است 
و تکرار دوباره آن در »کت چرمی« این 
ســـؤال را پیش می آورد کـــه چرا عزتی 
بـــا این اســـتعداد و کارنامـــه بازیگری، 

دســـت بـــه تکـــرار خـــودش می زنـــد؟ 
شـــبیه بـــودن کنـــش و واکنش هـــا، 
حـــالات و جنـــس بـــازی جـــواد عزتـــی 
در فیلم هـــای مختلف، تماشـــاگر را با 
بازیگـــری یکنواخت و معمولی روبه رو 
می کنـــد. آنچـــه که مـــا از ایـــن بازیگر 
بـــر پرده ســـینما می بینیـــم، اکت ها و 
نقش هایـــی شـــبیه به هم اســـت که 
پـــس از مدت کوتاهی تماشـــاگر را به 
ایـــن فکـــر می انـــدازد که جـــواد عزتی 
ایـــن فیلم تفاوت زیادی با جواد عزتی 

فیلم هـــای قبلـــی اش ندارد.
ایـــن نکتـــه زمانی بیشـــتر تـــوی ذوق 
در  عزتـــی  می بینیـــم  کـــه  می زنـــد 
ســـال 1۳98 در پنـــج فیلم ســـینمایی 
بـــازی کـــرده اســـت کـــه در هـــر کدام 
نقش هایـــش شـــبیه بـــه هـــم بـــوده 
اســـت. اینجاســـت که بازیگـــر باید با 
گزیده کاری و وســـواس، نگذارد مدام 
در نقش هـــای مختلـــف تکـــرار شـــود 
و تصویـــری کلیشـــه ای از خـــودش در 
ذهن تماشـــاگر به جا بگـــذارد. جواد 

عزتـــی برای بـــه دســـت آوردن نامش 
در ســـینما زحمـــت زیـــادی کشـــیده 
اســـت. لیاقتش را هم داشته است. 
او از بـــازی در ســـریال های کمـــدی 
تلویزیـــون کارش را شـــروع کرد و پله 
پلـــه جلو آمد و به یکی از ســـتاره های 
ســـینمای ایـــران تبدیـــل شـــد. عزتی 
برای حفظ نام و برندی که در ســـینما 
بـــه ســـختی بـــه دســـت آورده، بایـــد 
هوشـــمندانه تر عمـــل کنـــد. رفتن در 
قالـــب نقش هـــای تکـــراری و محـــک 
نـــزدن خـــود در فیلم هایـــی متفاوت، 
نام جـــواد عزتی را در ســـینمای ایران 
بـــه بازیگـــری کلیشـــه ای و تک بعدی 
تبدیـــل می کنـــد. ایـــن بازیگـــر نیـــاز 
بـــه یـــک خانه تکانـــی در نوع بـــازی و 
انتخاب هایـــش دارد. در جشـــنواره 
بـــه  ایـــن موضـــوع بســـیار  امســـال 
چشـــم آمـــد. عزتـــی بایـــد فکـــری بـــه 
حـــال انتخاب  فیلم هایـــش کند تا در 
آینـــده ای نـــه چندان دور بـــه بازیگری 

درجـــه دو تبدیل نشـــود.

اتفاقـــات خـــوب و مثبـــت بـــرای برخی 
بازیگـــران خیلـــی دیر می افتنـــد، البته 
تا حـــدودی بایـــد خودشـــان را در این 
موضـــوع مقصـــر دانســـت، چـــون بـــه 
قـــدری خودشـــان را در یـــک قالـــب 
مشـــخص محدود می کننـــد که دیگر 
فرصتـــی بـــرای ابـــراز تمـــام و کمـــال 

توانایی هایشـــان نمی مانـــد.
مجید صالحی در جشنواره فیلم فجر 
امســـال با فیلم »شـــماره 10« حسابی 
خوش درخشـــید و توانســـت سیمرغ 
بلورین بهتریـــن بازیگر نقش اول مرد 
را ببـــرد. او در »شـــماره 10« در نقشـــی 
متفاوت ظاهر شـــد و بحق مســـتحق 
گرفتن سیمرغ هم بود. صالحی چند 
سالی است ســـعی می کند خودش را 
از قالـــب بازیگـــر فیلم هـــای کمدی 
خـــارج کنـــد و تصویـــری تـــازه از 
جنـــس بازیگـــری اش نشـــان 

دهد.
به عنـــوان کســـی کـــه چنـــد 
نمایـــش مجیـــد صالحـــی 
را در تئاتـــر دیده ام، باید 
بگویـــم توانایی هـــای او 
خیلـــی بیشـــتر از بازی 
ر  د ن  د کـــر

فیلم هـــای کمـــدی تلویزیـــون اســـت. 
او خیلـــی خـــوب از پـــسِ نقش هـــای 
جدی و ســـخت برمی آید و نشان داده 
می تواند در فیلم های جدی بازی کند 

و بدرخشـــد.
بـــرای کســـانی کـــه ســـینما را از دور 
دنبـــال می کننـــد، مجیـــد صالحـــی در 
حـــد همـــان بازیگـــر شـــوخ و شـــنگ 
ســـریال های کمدی خلاصه می شود، 
ولـــی او چنـــد ســـالی اســـت کـــه تغییر 
رویـــه داده و با سختکوشـــی به دنبال 
کســـب تجربه های جدید و پیدا کردن 

مســـیرهای تازه اســـت.
ر  د یـــه  و ر تغییـــر  یـــن  ا لحـــی  صا
بازیگری اش را از اوایل سال های دهه 
90 آغاز کرد. نخســـت در نمایش های 
جـــدی بازی کرد و پس از تســـت زدن 
خـــودش در ایـــن نقش هـــا و بازخـــورد 
مثبتـــی که از ســـوی مخاطبان گرفت، 
در ســـینما هـــم نقش هـــای جدی تر و 

ســـخت تر برعهـــده گرفـــت.
»اســـتراحت مطلـــق« جزو نخســـتین 
آثـــار صالحی در ســـینما بود که جنس 
دیگری از بازی هایش را شاهد بودیم. 
پـــس از موفقیـــت صالحـــی در ایـــن 
نقش هـــا، کارگردانـــان دیگـــر نیـــز بـــه 

او اعتمـــاد کـــرده و در فیلم هایشـــان 
از صالحـــی اســـتفاده کردنـــد. مجیـــد 
صالحـــی ســـال گذشـــته بـــا بـــازی در 
»بـــرف آخر« حســـابی متفـــاوت ظاهر 
شد و درخشـــید. ســـریال »سیاوش« 
را نیـــز نبایـــد فرامـــوش کنیم کـــه روی 
کاکل صالحی می چرخید و حضور این 
بازیگر یکی از دلایل جذابیت ســـریال 

بـــه شـــمار می رفت.
مجید صالحی در کنار بازیگری، نشان 
داده کارگردان توانمندی هم هســـت 
و در کارگردانـــی بیشـــتر به خاســـتگاه 
اصلـــی اش کـــه همـــان طنـــز و کمدی 
باشـــد، نزدیک تـــر می شـــود. او چنـــد 
بـــاری کـــه به عنـــوان کارگردان پشـــت 
دوربین قرار گرفته اســـت، نشان داده 

می توانـــد اثـــری درخـــور تولید کند.
ســـریال »ســـه در چهـــار« که ســـال 

1۳8۷ روی آنتن رفت، هنوز یکی 
از بهتریـــن ســـریال های کمدی 

تلویزیـــون به  شـــمار می رود. 
صالحی در کنـــار بازیگری و 

کارگردانی، مدت کوتاهی 
اســـت که مجری طرح و 
ســـرمایه گذار فیلم های 
ســـینمایی هـــم شـــده 
و  پتانســـیل  اســـت. 

انرژی بـــالای صالحی در پیشـــبرد آثار 
سینمایی و تلویزیونی ستودنی است. 
او چـــه پشـــت  صحنـــه و چـــه مقابـــل 
دوربیـــن، همـــواره بهتریـــنِ خـــودش 
را ارائـــه داده و چیـــزی کـــم نگذاشـــته 
اســـت. مجیـــد صالحـــی کمـــی دیر به 

جایـــگاه امـــروزش در ســـینما 
رســـیده ولی حـــالا که 

ایـــن اتفـــاق افتاده 
است، در بهترین 
حالـــت کارهایش 
را پیـــش می بـــرد.

احمد محمدتبریزی/ در سینما قاعده ای کلی وجود دارد 
که بازیگران علاوه بر استعداد باید شم بالایی در پذیرش 

نقش های مختلف داشته باشند. استعداد و گزینش درست 
نقش، دو عاملی هستند که پا به پای هم حرکت می کنند و 
بازیگر را یا به قله می رسانند یا به زمین می زنند. جواد عزتی 

بازیگر با استعدادی است و سخت می شود کسی را پیدا کرد 
که توانایی و استعداد بازیگری او را زیر سؤال ببرد. او در هر 

فیلمی که بازی کرده، توانسته نقش را مال خود کند و به اندازه 
قابلیت های فیلم به چشم بیاید، ولی در عالم سینما استعداد 

و توانایی یک چیز است و داشتن انتخاب های درست یک چیز 
دیگر. جواد عزتی با وجود استعداد های ناب بازیگری اش در 

سال های اخیر، گاه انتخاب های خوبی در سینما نداشته است. 


